
 

نقش مجلس در آینده کشور

ادامه از صفحه اول
نماینــدگان در مجلس دوازدهــم که از خرداد 1403 شــروع 
به فعالیت خواهنــد کرد، چالش هایــی را دارند کــه باید همه 
تلاش شــان برای حل مشــکلات اقتصادی و اجتماعی کشور 
بــه کار بگیرند؛ لــذا نمایندگان منتخــب مردم بایــد از تجربه و 
سواد لازم در زمینه های مختلف برخوردار باشند و با شجاعت 
و شفافیت از منافع کشور دفاع کنند و برای کاهش مشکلات 

جامعه از هیچ تلاشی دریغ نکنند. 
امیدواریم که مردم با شــرکت گســترده و فعــال در انتحاب 
نماینــدگان اصلــح و شــجاع  در مجلــس دوازدهــم بتوانــد در 

مسیر پیشرفت و توسعه ایران عزیز گام های مؤثری بردارد. 
اما مردم از منتخبان خــود در مجلس دوازدهم انتظاراتی 
دارند که این انتظارات و توقعــات می تواند به طور کلی به دو 
دسته انتظارات عمومی و انتظارات اختصاصی تقسیم شود: 

انتظارات عمومی: 
    قانونگذاری و نظارت: وظیفه اصلی نمایندگان مجلس، 
قانونگــذاری و نظــارت بر عملکرد دولت اســت. مــردم انتظار 
دارند که نمایندگان در این زمینه وظایف خود را به طور کامل 

و صحیح انجام دهند. 
    تلاش برای حل مشــکلات مردم: مردم انتظار دارند که 
نمایندگان مجلس برای حل مشکلات اقتصادی، اجتماعی 

و فرهنگی مردم تلاش کنند. 
   پاســخگویی به مردم: مردم انتظار دارند که نمایندگان 
مجلــس بــه طــور مرتب بــه مــردم پاســخگو باشــند و گــزارش 

عملکرد خود را به مردم ارائه دهند. 
   صداقت و امانتداری: مردم انتظار دارند که نمایندگان 

مجلس در گفتار و عمل خود صادق و امین باشند. 
   عدالــت و انصــاف:  مــردم انتظــار دارنــد کــه نمایندگان 
مجلــس در انجــام وظایــف خــود عدالــت و انصــاف را رعایت 

کنند. 
انتظارات اختصاصی: 

علاوه بر انتظــارات عمومی، مــردم از نماینــدگان هر حوزه 
انتخابیه انتظارات اختصاصی نیز دارند. این انتظارات به طور 
طبیعی به شرایط و مشکلات خاص هر حوزه انتخابیه بستگی 
دارد. به عنوان مثال، مردم یک حوزه انتخابیه که با مشــکل 
کمبــود آب مواجه هســتند، از نماینده خود انتظــار دارند که 
خ بیکاری  برای حل این مشــکل تلاش کند یا برای کاهش نر

و اشتغالزایی برنامه های خود را اعلام و عملیاتی نمایند. 
در اینجا چند نمونه از انتظــارات اختصاصی از نمایندگان 

مجلس دوازدهم آورده شده است: 
    تلاش برای حل مشــکل بیکاری: با توجــه به اینکه نرخ 
بیکاری در ایران بالاســت، مردم از نمایندگان مجلس انتظار 
دارند که برای حل این مشکل برنامه های عملی ارائه دهند. 
    تــلاش برای حــل مشــکل گرانــی و کاهــش تــورم: گرانی 
یکی از مشکلات اصلی مردم ایران است. مردم از نمایندگان 
مجلس انتظــار دارند که بــرای حل این مشــکل تدابیر لازم را 

اتخاذ کنند. 
   تــلاش بــرای بهبــود وضعیت معیشــت مــردم: مــردم از 
نماینــدگان مجلــس انتظــار دارنــد که بــرای بهبــود وضعیت 

معیشت مردم و افزایش قدرت خرید آنها تلاش کنند. 
   تلاش برای حل مشــکل آلودگی هوا: آلودگــی هوا یکی از 
ک، شازند و ساوه  مشکلات جدی برخی شهرها مانند شهر ارا
در اســتان مرکزی اســت. مــردم از نمایندگان مجلــس انتظار 
دارند که بــرای حل این مشــکل برنامه هــای واقعــی را ارائه و 

برای اجرای آنها از هیچ کوششی دریغ نکنند. 
   تلاش برای رفع تبعیض و نابرابری: مــردم از نمایندگان 
مجلس انتظار دارند که برای رفع تبعیض و نابرابری در جامعه 

تلاش کنند. 
در نهایــت، مــردم انتظــار دارنــد کــه نماینــدگان مجلــس 
دوازدهــم در انجام وظایــف خود بــه گونه ای عمــل کنند که 
منافع مردم در حوزه های انتخابیه خود و کشور تأمین شود.

درخواست
جاده قدیم امامزاده هاشم به سمت رشت، واقعا وضع 
کی دارد و هیچ خط  کشی در این مسیر وجود ندارد.  اسفنا
همچنین این جاده پر از چاله و پستی و بلندی است و 
رانندگانی که از آن عبور می کنند، با مشکلات فراوانی روبه رو 
ک خودروهایشان افزایش می یابد. از  می شوند و استهلا
مسئولان تقاضا داریم که به این جاده هم سری بزنند و هر 

چه سریع تر به وضعیت آن رسیدگی کنند. 
حبیبی از رشت

چراغ های خاموش بوستان
چراغ های بوستان سردار جنگل نازی آباد در بیشتر 
شب ها خاموش است و فضای آن به قدری تاریک می شود 
کسی متوجه  گر اتفاقی هم در این بوستان بیفتد،  که ا
نمی شود. همین موضوع باعث می شود شب ها در این 
بوستان احساس ناامنی به آدم دست بدهد. از مسئولان 
منطقه تقاضا داریم که چراغ های این بوستان را شب ها 
گر برخی از آنها نیاز به جایگزینی دارد،  خاموش نکنند و ا
حتما این موضوع را سریع تر در دستور کار خود قرار دهند تا 

روشنایی به شب های این بوستان بازگردد. 
یک شهروند از تهران 

تکدی گری
تکدی گری یکی از معضلات و ناهنجاری های اجتماعی 
است و برخی از افراد سودجو با سوءاستفاده از احساسات 
ک مردم درآمدهای هنگفتی به جیب می زنند و این راه را  پا
طعمه ای برای رسیدن به هدف های شوم خود قرار داده اند 
و از نهادهای اجتماعی نظیر بهزیستی در کنار قاطعیت 
نیروهای انتظامی و مقام های قضائی می خواهیم با این 

پدیده مبارزه کنند. 
ساعد از تهران 

که این روزها نام  آرمان ملی: نمایشگاه مطبوعات ایران 
رسانه های ایران را روی آن گذاشته اند محملی شده تا برخی 
مسئولان به دفاع از عملکردها و تشریح وعده هایشان بپردازند. 
یکی از این مسئولان، رئیس سازمان غذا و دارو و یکی از وعده های 
آن ها در حوزه بهداشت و درمان، طرح دارویار است. طرحی که قرار 
بود نیاز اصلی دارویی در داخل را تامین کرده و در این راه، از کارایی 
شرکت های دانش بنیان هم مایه گذاشته، همچنین مابه التفاوت 
ناشی از افزایش قیمت را به جیب مصرف کننده برگرداند، وضعیت 
کمبود دارو در داروخانه ها را رفع، قیمت داروها را واقعی و خیلی 
کارهای دیگر کند تا معضل دارو حل شود. جلوگیری از قاچاق 
گسترده دارو به کشورهای همسایه، فساد در حوزه ارز ترجیحی، 
بیش اظهاری و گرانفروشی برخی شرکت ها، کندی تخصیص 
، عدم تامین ارز مرغوب، مشکلات صنعت در تولید و مسائل  ارز
دیگری از این دست را هم اضافه کنید.از تیرماه 1401 که گفته شد 
طرح دارویار در حوزه دارو اجرا شده است، اظهار نظرهای زیادی در 
این زمینه صورت گرفت و برخی رسانه ها با سر زدن به داروخانه ها 
ح  و نوشتن از تداوم مشکلات دارویی مردم بر عدم اجرای طر
مربوطه به دلایلی متفاوتی که به گوشه ای از آن اشاره خواهیم 
کرد، پرداختند. در آخرین اظهار نظر همان طور که گفتیم،  حیدر 
محمدی، رئیس سازمان غذا و دارو ، گفته است که طرح دارویار 
پرداخت از جیب مردم را کاهش می دهد و به موجب آن افراد تحت 
پوشش بیمه برای کودکان زیر دو سال خود می توانند شیر خشک 

را با استفاده از یارانه دریافت کنند. 
همانطور که مشاهده می شود این طرح پرداخت از جیب مردم 
را کم می کند اما کدام مردم؟ با توجه به صحبت های محمدی، 
اجرای طرح دارویار با کمک نظام بیمه ای یارانه ارزی این پرداخت 

را کاهش می دهد.
او توضیح داده که از تیرماه سال گذشته تا الان این طرح را اجرا 
کان پرداخت از جیب را ثابت نگه خواهیم داشت؛  کردیم و کما
برنامه ما این است که از طریق پرداخت مابه التفاوت ادامه اجرای 
این طرح را ادامه دهیم. این مسئول بیمه و داروی کشور همینطور 
از مردم خواسته تا شیر خشک همچنین داروی مورد نیاز خود را 
از مجرای بیمه تامین کنند چرا که دریافت شیر خشک مشمول 
یارانه است و آنهایی که فرزند زیر دو سال دارند می توانند از پوشش 
بیمه ای شان بهره ببرند. او همچنین دستورالعمل دارورسانی درِ 
منزل و دریافت نسخه های دارویی را مطرح کرده و گفته حدود 
یک ماه است که در وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو تدوین 
شده و همین روزهاست که این دستورالعمل برای اجرا ابلاغ شود. 
او در نهایت  اظهار امیدواری کرده که »به یاری خدا مردم عزیز ما 
می توانند از برکات این طرح و دریافت دارو به صورت غیر حضوری 
بهره مند شوند.« پیش از آنکه نگاهی به طرح دارویار و گوشه هایی 
از کش و قوس های آن در آینه رسانه ها بپردازیم، ذکر چند سوال با 
توجه به صحبت های رئیس سازمان غذا و دارو ضروری می نماید؛ 
کنون چقدر از مابه التفاوت ناشی از افزایش قیمت  اول اینکه تا
به جیب مصرف کننده برگشته؟ این طرح برای افرادی است که 
پوشش بیمه دارند، تکلیف آن ها که پوشش بیمه ای ندارند 

چیست؟

   آیا مردم همچنان با گرانی و کمبوددارو دست و پنجه نرم 
می کنند؟

ح ملی دارویار داروهای تولید داخل و وارداتی  براساس طر
مشمول اصلاح یارانه ارزی شدند تا یارانه دارو از طریق بیمه ها 
به بیماران برسد؛ در واقع در قالب اجرای این طرح مابه التفاوت 
یارانه دارو توسط سازمان های بیمه گر پرداخت می شود تا میزان 
پرداختی از جیب بیمار نسبت به قبل از اجرای طرح هیچ تغییری 
نکند. آن  طور که گفته شد، دارویار، طرحی بود که مسئولان وزارت 
بهداشت مدعی  شدند اجرای آن با یک تیر چند نشان می زنند 
اول از افزایش قیمت جلوگیری می شود و دوم از قاچاق دارو 
جلوگیری می شود ودر آخر هم الگوی مصرف دارو اصلاح می شود 
. اما مشاهدات میدانی رسانه ی شهروند در همان تیر ماه 1401 از 
تعدادی از داروخانه های شهر تهران نشان می دهد مردم همچنان 

با گرانی و کمبوددارو دست و پنجه نرم می کنند.
   چالش دارویار از زبان رسانه های دولتی

عنوان  تحت  گزارشی  1401در  آبان   16 در  ایرنا  خبرگزاری 
، بحث نقدینگی یا کمبود اقلام دارویی را باز  چالش های دارویار
ح دارویار و به گفته خود،  کرد.این رسانه با توجه به اهمیت طر
چالش های به وجود آمده، ابتدا نوشت که »رئیس جمهور در روز 
14 آبان و در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا به مسئولان وزارت 
کید کرد که باید تدابیر لازم برای گسترش پوشش  بهداشت تا
بیمه ای اقلام دارویی به  منظور کاهش هزینه داروها در سبد خانوار 
اندیشیده شود.« به گزارش ایرنا، بهرام عین اللهی، وزیر بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی هم در این رابطه گفته است که »در گذشته  
که ارز ترجیحی برای دارو پرداخت می کردیم عراق، افغانستان و 
سایر کشورها داروی ما را مصرف می کردند؛ در واقع با جمعیت 
کشور به حدود 400 میلیون نفر دارو ارائه می دادیم ولی اجرای 
طرح دارویار گام بزرگی بود که با حذف ارز ترجیحی، دارو صرفا برای 
مردم کشور خودمان ارائه می شود.« او گفته: سازمان بیمه تامین 
گر شرکت دارویی، اقلام  اجتماعی در طرح دارویار عقب است و ا
مورد نیاز را به موقع تامین نکنند و طرح دارویار شکست بخورد، 
من مقصر نیستم. در آن زمان، گزارش های میدانی رسانه مذکور 
کی از آن بود که داروخانه ها بدقولی بیمه ها را مشکل اصلی  حا
اجرای  طرح دارویار دانسته و تاخیر در پرداخت بودجه اولیه  این 
طرح یعنی چهار هزار میلیارد تومان و واریز آن در ۲ بخش دلیل 
تداوم این چالش در همین ابتدای کار بوده. مهدی رحمانی، 
مسئول فنی یکی از داروخانه های تهران در این زمینه به ایرنا گفته 
بود که  در حال حاضر برخی از شرکت های دارویی با مشکلات 
ترخیص مواد اولیه دارویی از گمرک و تامین نقدینگی برای ارز 
نیمایی مواجه هستند و در حالی که بودجه دارویار نشان  می دهد 
که هزینه اضافه ای به صنایع داروسازی تحمیل نمی شود اما در 
گر  عمل چنین چیزی وجود نداشته است. او توضیح داده بود: ا
اقدامات اساسی برای جلوگیری از مشکلات دارویی انجام نشود، 
طرح دارویار می تواند در آینده با چالش همراه باشد و ضرر آن را 

بیماران در گرانی و کمبود دارو می بینند.
   ادامه چالش ها بعد از گذشت یک سال و نیم

اما ایرنا در ۲1 آبان 140۲ در این خصوص و در گزارشی دیگر 

ح دارویار بعد از 1.۵ سال هنوز با چالش های جدی  نوشت: طر
همچنین  دارد  ادامه  دارویی  کمبودهای  و  است  مواجه 
تولیدکنندگان از قیمت گذاری ها گلایه دارند و برخی داروخانه ها، 
از رسیدن به مرز  از تاخیر در دریافت مطالباتشان  ناراضی 
ورشکستگی می گویند. این خبرگزاری از زبان بهرام دارای، رئیس 
وقت سازمان غذا و دارو همزمان با اجرای این طرح نوشت که »با 
اجرای طرح دارویاری 30 درصد کمبودهای دارویی در یکی دو ماه 
آینده برطرف می شود«. ایرنا ادامه داد: بعدها معلوم شد که علت 
کمبود دارو، ناراضی بودن تولیدکنندگان دارو از قیمت گذاری داروها 
در سازمان غذا و دارو بوده است و همین باعث کاهش تولید برخی 
اقلام دارویی و کمبود آنها در بازار شده است. با این حال موضوع 
به این سادگی ها نیست و مساله کمبود دارو، گرانی و مشکلات 
داروخانه ها و بیمه ها گره های کوری را رقم زده است که همه به هم 
ربط دارند. همزمان با کمبود تولید و عرضه دارو، برخی مسئولان از 
کید می کنند  جمله وزیر بهداشت بر تجویز بیش از اندازه پزشکان تا
بهرام عین اللهی، گفته است: پزشکان ایرانی دو برابر استاندارد 
گر در این کمبود موثر باشد  جهانی دارو تجویز می کنند. مساله ای ا
ضعف نظارت بیمه ها بر تجویز پزشکان را نشان می دهد که باز هم 

یک مساله مدیریتی است.
ح دارویار از همان ابتدا با مخالفت  گفتنی ست که اجرای طر
نمایندگان مجلس مواجه شد، محمد علی محسنی بندپی، عضو 
کمیسیون بهداشت و درمان مجلس گفت: کمیسیون بهداشت با 
حذف ارز ترجیحی و طرح دارویاری مخالف بود و برای آن شروطی 
گذاشت که وزارت بهداشت در یک فرآیند معیوب آن شروط را 

کنون بیماران از وضعیت تامین دارو رنج می برند. رعایت نکرد. ا
حسینعلی شهریاری، رئیس کمیسیون بهداشت نیز 6 ماه پس 
از اجرای طرح دارویاری، اظهار کرد: کمیسیون بهداشت مجلس از 
ابتدا نارسایی های طرح دارویار را به مسئولان مربوطه گوشزد کرد. 
کید کردیم که منابع طرح باید تامین شود تا با شکست مواجه  تا
نشود. در واقع مهمترین اولویت این کمیسیون تأمین منابع و 

توجه به تأمین و تدارک داروی مردم و موفقیت طرح بوده است.
اما طرحی که برای اجرای آن در سال 1401 به حدود ۷3 هزار 
میلیارد تومان منابع مالی نیاز داشت تا در اختیار بیمه ها قرار گیرد، 
در همان سال اول با کسری بودجه مواجه شد. به گفته محمد 
مهدی ناصحی، مدیر عامل سازمان بیمه سلامت، در اولین سال 
اجرای این طرح حدود ۵0 درصد اعتبار پیش بینی شده مورد نیاز 
تامین نشد. این موضوع برای سال 140۲ از همان ابتدا مساله دار 
بود زیرا بودجه مورد نیاز برای اجرای این طرح در سال 140۲ که 
از سوی سازمان غذا و دارو پیش بینی شده بود، حدود 10۷ هزار 
میلیارد تومان بود که در لایحه دولت و مصوبه مجلس فقط حدود 
6۷ هزار میلیارد تومان آن تصویب شد و پیدا بود که سالی پر چالش 

در حوزه دارویی در پیش است.
   مردم همچنان سرگردانند

در ادامه گزارش مذکور به صحبت های محمود فاضل، داروساز 
و رئیس شورای عالی نظام پزشکی اشاره شده که در این مورد به 
پژوهشگر ایرنا گفت: طرح دارویار در ابتدای امر یک طرح انسانی 
برای انضباط امور دارویی کشور بود. هدف طرح دارویار این بود 
که دارو به صورت مناسبی به دست مردم برسد و داروخانه ها و 
تولیدکنندگان نیز به حقوق خود برسند. حتی تبلیغ می شد که 
هزینه داروها یک روزه یا دو روزه به دست داروخانه می رسد. با 
اجرای این طرح و حذف ارز ترجیحی، قیمت داروها یکباره بین 
۲ تا 4 برابر گران شد و به طور متوسط افزایش 3 برابری داشت. 
کتورها و مطالبه داروخانه ها از بیمه ها نیز  به این ترتیب حجم فا
3 برابر شد باید این میزان مطالبه خیلی سریع به داروخانه ها بر 
می گشت تا چرخ داروخانه هم بچرخد. رئیس شورای عالی نظام 
پزشکی گفت: طرح دارویار که ابتدا با نیت خوب شروع شد. روی 
کاغذ یک طرح مترقی بود اما به علت ضعف ساختار مدیریتی و 
تامین نشدن منابع مالی آن با مشکلات جدی مواجه شده است و 
طرح دارویار امروز به ضد خودش تبدیل شده است. رئیس شورای 
عالی نظام پزشکی گفت: اجرای طرح دارویار نه تنها باعث افزایش 
بدهی و مشکلات مالی داروخانه ها شده است، بلکه در عمل در 
رفع مشکل کمبود دارو نیز چندان موثر نبوده است و تعداد اقلام 
دارویی دچار کمبود، کم نشده است، حتی داروهای مهمی مثل 
متی مازول که برای بیماران تیروئید ضروری است هم دچار کمبود 
شده است البته موضوع کمبود دارو به مسائل دیگری از جمله 
تامین نقدینگی و ارز مورد نیاز صنعت دارو و قیمت گذاری دارو هم 
مربوط می شود و همه این مسائل به هم مرتبط است. نتیجه این 
مشکلات سرگردانی و ایجاد خشم در بیماران و ناهنجاری های 
اجتماعی است. به گزارش »آرمان ملی«، در نهایت و با نگاهی که 
به ثبات مشکل دارو در میان مردم و مشکلات اجرایی شدن طرح 
دارویار انداختیم، بد نیست به این  نکته بسنده کنیم که شاید 
همین که مسئولان به داشتن معضل در خصوص دارو اعتراف کرده 

و برای رفع آن طرحی را رقم زده اند، کافی به نظر برسد؟!
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روی خط آرمان ملی

این بار قهوه مجانی به راننده ها
تسنیم: رئیس سازمان امداد و نجات هلال 
احمر گفت: پیشنهاد می دهم برای کاهش 
تصادفات جاده ای به رانندگان قهوه مجانی 
بدهید یا نوشابه خاص با کافئین بالا تولید 
که  کنیم و به رانندگان در جاده ها بدهیم چرا
خواب آلودگی از مهم ترین علت تصادفات 
در جاده هاست. صادق محمودی؛ رئیس 
سازمان امداد و نجات هلال احمر صبح دیروز 
در هفتادونهمین کمیته هماهنگی اجرای 
کرد: تعداد  ح های ویژه ترافیکی اظهار  طر
پایگاه های امداد و نجات هلال احمر از هزار و 
430 به هزار و ۵13 پایگاه در طرح نوروزی 1403 
افزایش یافته است. او افزود: تعداد امدادگرانی 
که برای طرح نوروز 1403 فعال شده اند ۲۲ هزار 
نفر است که نسبت سال گذشته 3هزار نفر 
افزایش داشته است. رئیس سازمان امداد 
و نجات هلال احمر بیان کرد: هزار خودروی 
هلال احمر که 300 عدد آن آمبولانس است در 
گمرک بوشهر گیر کرده  و ترخیص نمی شوند. 
برای  می دهم  پیشنهاد  گفت:  محمودی 
کاهش تصادفات جاده ای به رانندگان قهوه 
کافئین  با  یا نوشابه خاص  مجانی بدهید 
رانندگان در جاده ها  کنیم و به  بالا تولید 
که خواب آلودگی از مهم ترین علت  بدهیم چرا

تصادفات در جاده هاست. 

 سهم »حرکت با دنده عقب« 
در تصادفات فوتی 

رئیس اداره تصادفات پلیس راهور تهران 
بزرگ گفت: 1۵ درصد از تصادفات فوتی ناشی 
که رانندگان  از حرکت با دنده عقب است 
می توانند از مسیریاب ها برای تردد بهتر و 
پیدا کردن مسیر درست تر استفاده کنند. به 
گزارش ایلنا، سرهنگ جوانبخت گفت: بررسی 
علت تصادفات فوتی در 10 ماه امسال نشان 
می دهد که علت ۲4 درصد تصادفات فقط 
به بی توجهی به جلو بازمی گردد. این مقام 
انتظامی ادامه داد: خستگی و خواب آلودگی 
رانندگان، خوردن و آشامیدن، صحبت با 
گهانی از دیگر  تلفن همراه، تغییر مسیر های نا
علل تصادفات خودرو های سنگین در شهر 
تهران است. او افزود: رانندگان خودرو های 
معبر  یک  در  وقتی  بدانند  باید  سنگین 
ج از شهر تردد می کنند، فضا  بزرگراهی در خار
با محدوده های بزرگراه های شهری متفاوت 
است، پس رانندگان باید این تفاوت را بدانند 
و جنس رانندگی خود را تغییر دهند و طبق 

شرایط درون شهری رانندگی کنند. 

کاشت  رایگان نهال در منازل
کاشت نهال رایگان در منزل شهروندان 
گزارش روابط عمومی  تهرانی آغاز شد. به 
سازمان بوستان ها و فضای سبز شهر تهران، 
مدیرعامل سازمان بوستان ها و فضای سبز 
در  رایگان  نهال  کاشت  گفت:  تهران  شهر 
منازل شهروندان تهرانی از روز اول اسفند آغاز 
 شد و تا پایان اسفند ادامه خواهد داشت. 
ح،  علی محمد مختاری افزود: در این طر
شهروندان تهرانی می توانند درخواست خود 
را برای کاشت نهال در منازل شان در سامانه 
13۷ ثبت کنند تا نهال ها در منزل به آنها تحول 

داده شود. 
مدیرعامل سازمان بوستان ها و فضای سبز 
ح از  شهر تهران همچنین گفت: در این طر
درختان مثمر و غیر مثمر بر اساس درخواست 
شهروندان استفاده خواهد شد.  علی محمد 
کید کرد: باتوجه به اینکه پویش  مختاری تأ
کشور  در  درخت  میلیارد  یک  کاشت  ملی 
اجرایی شده است ما هم در تهران با جدیت 
این پویش را اجرا خواهیم کرد. مدیر عامل 
سازمان بوستان ها و فضای سبز شهر تهران 
پیشتر گفته بود در قالب پویش ملی کاشت 
، 300 اصله نهال  یک میلیارد درخت در کشور
هم تا پایان سال در خیابان ولیعصر کاشته 
خواهد شد. این نهال ها در محدوده مناطق 

3، 6 و 11 کاشته خواهد شد. 

 صدور شناسنامه بدون 
حضور والد

رئیس سازمان ثبت احوال گفت: اجرای 
ح صدور هوشمند شناسنامه نوزاد در  طر
راستای ارائه خدمات الکترونیک به مردم 
و حرکت به سمت هوشمندسازی صورت 
گرفته است. هاشم کارگر در مراسم رونمایی و 
بهره برداری از سه طرح مهم ملی که با حضور 
این  گفت:  شد  برگزار  کشور  وزیر  وحیدی 
کثری خدمات در  سازمان به منظور ارائه حدا
فضای مجازی، ضمن ایجاد زیرساخت های 
اطلاعات  دریافت  سرویس  ایجاد  و  لازم 
گواهی ولادت، اقدام به ثبت ولادت و صدور 
او  است.  کرده  نوزاد  شناسنامه  هوشمند 
ادامه داد: در بحث صدور شناسنامه نوزاد به 
صورت هوشمند، تصمیم بر آن بود که بتوانیم 
شناسنامه را بدون حضور والدین و متقاضی 
قانونی صادر و به در منزل ارسال کنیم. کارگر 
افزود: پیش از این متقاضیان با در دست 
داشتن گواهی ولادت فیزیکی، جهت ثبت 
واقعه ولادت و تنظیم سند هویتی به ادارات 
ثبت احوال مراجعه و پس از اعلام نام مدنظر 
تنظیم  فرایند  مربوطه،  فرم های  تکمیل  و 
سند ولادت و صدور شناسنامه برای آنها 

انجام می شد. 

ح دارویار بعد از ۱.۵ سال هنوز با چالش های جدی مواجه است و کمبودهای  طر

دارویی ادامه دارد؛ تولیدکنندگان از قیمت گذاری ها گلایه دارند و برخی داروخانه ها، 

ناراضی از تاخیر در دریافت مطالبات شان از رسیدن به مرز ورشکستگی می گویند

رئیس پلیس راهور فراجا: 

شرط پلیس برای سفر های جاده ای نوروز چیست؟
کید کرد که  رئیس پلیس راهور فراجا تا
، خودرو های فاقد معاینه فنی  در ایام نوروز

اجازه تردد در جاده های کشور را ندارند. 
سردار سید تیمور حسینی در جلسه 
ح های ویژه  کمیته هماهنگی اجرای طر
ترافیکی نوروز 1403، گفت: در طرح نوروزی 
متاسفانه  رسمی  آمار های  برابر  و   140۲
1۲1۷ نفر درپی تصادفات رانندگی جان 
خود را از دست دادند که نسبت به سال 
گذشته افزایش شش درصدی را نشان 
از  درصد   64 اینکه  بیان  با  او  می دهد. 
علت این تصادفات در ایام نوروز مربوط 
به خستگی و خواب آلودگی و همچنین 
گفت: این دو عامل به  سرعت بالا بود، 
راحتی قابل پیشگیری است و امیدوارم 
که رانندگان این موارد را جدی بگیرند. به 
گفته رئیس پلیس راهور فراجا استان های 
فارس، سیستان و بلوچستان و خراسان 
در طرح نوروزی 140۲ بیش ترین تصادفات 
کمترین  ، یزد و ایلام  و استان های البرز
تصادفات جاده ای را به خود اختصاص 

از  درصد   6۸ اینکه  بیان  با  او  دادند. 
جاده ای  تصادفات  مصدومیت های 
کمربند ایمنی از سوی  به دلیل نبستن 
سرنشینان در خودرو ها رخ داده یا تشدید 
کمربند ایمنی  گفت: بستن  شده است، 
در  خودرو ها  سرنشینان  تمامی  برای 

جاده ها الزامی است. 
و  اقدامات  به  ادامه  در  حسینی 
برنامه ریزی های پلیس برای نوروز 1403 
کاهش  گفت: اولویت اول ما  پرداخت و 
جانباختگان، مصدومان و تصادفات است 
و همه دستگاه ها باید در این خصوص 
ح نوروزی امسال که از  فعال باشد. در طر
۲4 اسفند آغاز خواهد شد، بالغ بر ۸۷ هزار 
نفر از دستگاه های مختلف از پلیس راهور 
گرفته تا راهداری و اورژانس و هلال احمر و 
امدادخودرو ها و... در حالت آماده باش 
قرار دارند. رئیس پلیس راهور فراجا افزود: ، 
اما این آماده باش کافی نیست. طرف دیگر 
مردم هستند که از آن ها خواهش می کنیم 
قوانین و مقررات را رعایت کنند. در نوروز 

1403 مدیریت و کنترل سرعت متوسط به 
طور دقیق رصد و اعمال خواهد شد و هیچ 
گذشت و اغماضی نخواهد شد و رانندگان 
مرتکب تخلفات پر خطر در نوروز از سفر باز 

خواهند ماند. 
گفت: همچنین ما پیشنهاد  حسینی 
ح نوروزی یک کمیته  می کنیم که برای طر
مدیریت  سازمان  از  متشکل  مشترک 
بحران، سازمان امدادونجات، راهداری 
و پلیس راهور تشکیل شود تا در لحظه 
درمورد شرایط و وضعیتی که ایجاد می شود 

تصمیم گیری شود. 
گر هشدار سطح نارنجی  به عنوان مثال ا
کمترین زمان  یا قرمز صادر شد باید در 
ممکن اقدام و تصمیم گیری شود. او بر 
ضرورت کنترل دقیق و جدی معاینه فنی 
کید کرد و گفت: در مورد ناوگان  خودرو ها تا
از  را  بازدید های فنی  عمومی مسافر ما 
همه پایانه های مسافری خواهیم داشت 
و از تردد اتوبوس هایی که سلامت کامل 
فنی ندارند، جلوگیری خواهد شد. این 

حساسیت در مورد خودرو های شخصی 
راستا هیچ  هم وجود دارد و در همین 
خودرویی بدون معاینه فنی امکان تردد 
در جاده ها را نخواهد داشت. همکاران 
کرد.  کنترل خواهند  من این موضوع را 
رئیس پلیس راهور فراجا بر ضرورت آمادگی 
کید کرد و گفت:  کز درمانی نیز تا کامل مرا
خواسته ما از وزارت بهداشت این است 
که شرایطی را ایجاد کند تا بیمارستان های 
خصوصی نیز نسبت به پذیرش مصدومان 

تصادفات اقدام کنند. 
حسینی با بیان اینکه لازم است که در 
ایام نوروزی تمامی اقدامات و فعالیت های 
عمرانی در جاده ها و معابر متوقف شود، 
گفت: این موضوع نیز در کاهش تصادفات 

موثر است. 
او از اجرایی شدن کروکی الکترونیک در 
تمامی استان ها خبر داد و گفت: امیدواریم 
ح مردم راحت تر  با اجرایی شدن این طر
بتوانند خسارات خود را از تصادفات و 

شرکت های بیمه بگیرند. 

نگاهی دوباره به طرحی که قرار بود همراه درد  مردم  باشد

معضل دارو با دارویار حل شد؟


